

**တင်ရဲခိုင်တင်ကျဲလေးဆီလာဘဉ်တင်မးခိလော ၂၀၁၈န့ၣ်**

ဝဲ ၂၀၁၈န့ၣ် လိနီၣ်ဝဲဘာၣ်(၁၂)သီ , အဆာကတီၢ် ပအိၣ်ဒီး တၢ်ခံကွၢ် စီၤကွၢ်ကွၢ် ကရူၢ်(၈)ကရူၢ်အတၢ်ဖဲးတၢ်မးဒီး အတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲလော (၂၀၁၄-၂၀၁၇)န့ၣ် တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. လာတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲလောဘၣ်အံၤ ပဒီးန့ၣ်ဘၣ်ကွၢ် တၢ်အစာ တဖၣ်လၢ အဒူးသ့ၣ်ညါကွၢ်ပတၢ်ဂံၢ်စၢ်ဘါစၢ်ဒီး ပတၢ်ဂံၢ်ဆူၣ်ဘါဆူၣ်သ့ၣ်တဖၣ် န်သီးပကမၤဝဲဘာၣ်ကွၢ် ပတၢ်တီၢ်ကျဲလောအဂီၢ်မ့ၢ်ဂ့ၤ, န်သီး ပကအိၣ်ကတီၢ်ကတီၢ် ပသး လာတၢ်တီၢ်ကျဲလော သာပတီၢ်တပတီၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.



**တၢ်ယုၣ်ကျဲၣ်ယုၣ်စုၤလၢန့ၣ်ကယၤ(၂၀)တၢ်ဖဲးတၢ်မးတဖၣ်အဂီၢ်**



**တၢ်ကတီၢ်ဖဲးဘျး**  
 န့ၣ်ကယၤ (၂၀)ဖဲးရၢၣ်တၢ်တီၢ်ကျဲလော ခံပတီၢ်တပတီၢ် တၢ်ဖဲးတၢ်မးတဖၣ် ပမၤအိၣ်သ့ၣ်အံၤ မ့ၢ်ဒၣ် ခဝုၣ်ရၢၣ်ဖိလံၤတဖၣ်လၢ ကီၢ်အဘၣ်(၂၀) ဒီး တၢ်အိၣ်ဖိၣ်ဖိ တဖၣ် လာထံလီၢ်ကီၢ်ပုၤ ဒီးထံဂုၤကီၢ်ဂတဖၣ် အတၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤအယံလီၤ. ပမၤသကိးတၢ်တီၢ်ကျဲလောခံပတီၢ်တပတီၢ်ဝဲဝဲဒၣ်လၢ တၢ်မၤခံပတီၢ်တပတီၢ်လၢလီၤ. အခဲအံၤ ပကတုၤယီၤဆူ တၢ်မၤအဝီၤသၢဝီၤတဝီၤ(၂၀၁၈ - ၂၀၂၀)န့ၣ်အဂီၢ် ပကဘၣ် ထာၣ်လီၤပီၤလီၤ ပသးကဒီးလီၤ.  
 မူဒါအိၣ်လၢ ပဝဲလၢစီၤဆာကတီၢ်တဖၣ်အစုပူၤလီၤ. ပမၤတၢ်လံ, ပမၤကဒီးလီၤ. ပမံးဘျးဘၣ်ဒိၣ်န့ၣ်, သၣ်န့ၣ်သမိဒီး ခဝုၣ်ရၢၣ်ဖိလံၤကိးဂးဒဲးလၢ အဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤတၢ်တီၢ်ကျဲလောအံၤလၢ စုအတၢ်ဟ့ၣ်မၤဟ့ၣ်, တၢ်ထုကဖၣ်ဒီး တၢ်ဟ့ၣ်ကုၣ်တဖၣ်အယံလီၤ. ဆၢမုၢ်လၢလၢ တၢ်မၤသကိးဆူညါအဂီၢ် ပကထံးကံထံး ဘါဒီး မၤသကိးအိၣ်တုၤ တၢ်တီၢ်ကျဲလောအံၤ ကလာထီၣ်ပံးထီၣ်တစုန့ၣ်လီၤ.

**ပုၤကညီၤဘျာၣ်သဝုၣ်ရၢၣ်**



**န့ၣ်ကယၤ(၂၀)တၢ်တီၢ်ကျဲလော ခံပတီၢ်တပတီၢ်**

**ပုၤကညီၤဘျာၣ်သဝုၣ်ရၢၣ်အတၢ်ထံၣ်စိ**  
 ပုၤကညီၤဘျာၣ်သဝုၣ်ရၢၣ်အတၢ်ထံၣ်စိ မ့ၢ်ပုၤကညီၤဘျာၣ်သဝုၣ်ရၢၣ် တၢ်အိၣ်ဖိၣ် တဖၣ် လၢကီၢ်ပံးယီၤပုၤ ကဘၣ်ထွဲတုၤအိၣ်လီၢ်သး ဒီးမၤသကိးတၢ်လၢ တၢ်သးခု ကစီၣ်လၢပုၤကိးကပၤဒီးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.  
**ပုၤကညီၤဘျာၣ်သဝုၣ်ရၢၣ်ဖဲးရၢၣ်**  
 ပုၤကညီၤဘျာၣ်သဝုၣ်ရၢၣ် မ့ၢ်ပုၤကညီၤဘျာၣ်သဝုၣ်ရၢၣ်တဖၣ် လၢကီၢ် ပံးယီၤအပူၤ အတၢ်ကရၢကရီၣ်ထီၣ်အသးဒီး မၤသကိးတၢ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤကညီၤဘျာၣ် သဝုၣ်ရၢၣ်ဂဲလီၢ်ဟ့ၣ်လီၤသးလၢ ပုၤကညီၤဘျာၣ်သဝုၣ်ရၢၣ်တဖၣ် ကအိၣ်ဒီး တၢ်သး တဖျၢၣ်ယီၤ ဒီးမၤသကိးတၢ်လၢ တၢ်သ့ၣ်လီၤအါထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖိၣ်အဂီၢ်, တၢ်မၤ ဂုၤထီၣ်ပံးထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖိၣ်, တၢ်အိၣ်ဖိၣ်ဒိၣ်န့ၣ် ဒီးတၢ်အိၣ်ဖိၣ်ဖိတဖၣ် လၢနီၤသး ဒီးနီၤခိ တုၤယီၤဆူ တၢ်အိၣ်ဒီးသူးသ့ၣ်အတီၤ ဒီဖျိ တၢ်ဘျာၣ်ထီၣ်ဘါထီၣ်ပုၤ, တၢ်အိၣ် ဖိၣ်ရဲဖိၣ်သကိး, တၢ်သိၣ်လီၤမၤပုၤ, တၢ်ထုးထီၣ်ရၢလီၤလီၢ်လီၤဒီး တၢ်မၤသကိးတၢ် ဒီး ခရဲၣ်တၢ်အိၣ်ဖိၣ်တဖၣ်ဒီး တၢ်ကရၢကရီၣ်တဖၣ် လာထံလီၢ်ကီၢ်ပုၤဒီး ထံဂုၤကီၢ်ဂ န့ၣ်လီၤ.

- တၢ်တီၢ်ကျဲလောအိၣ်ထံးတပတီၢ် (၂၀၀၁ - ၂၀၁၀)**  
 တၢ်တီၢ်ထု - "တၢ်သ့ၣ်လီၤအါထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖိၣ်"
- တၢ်တီၢ်ကျဲလောခံပတီၢ်တပတီၢ် (၂၀၁၁ - ၂၀၂၀)**  
 တၢ်တီၢ်ထု - "တၢ်မၤလာထီၣ်ပံးထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖိၣ်"
- ၁. တၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲလောတကတီၢ်**  
 (က) တၢ်ဆာကတီၢ် - (၂၀၁၁ - ၂၀၁၃) န့ၣ်  
 (ခ) "တၢ်ယုၣ်ထံၣ်ကွၢ်တၢ်အိၣ်ဖိၣ်အလုၢ်အပူၤ, တၢ်အိၣ်ဖိၣ်အနုဆၢၣ်ဒီး တၢ်အိၣ်ဖိၣ် တၢ်အိၣ်ဖိၣ်အမံးရၢၣ်ဒီဖျိ တၢ်မၤသ့ထီၣ်ဘၣ်ထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖိၣ်အိၣ်အနုတဖၣ်"
- ၂. တၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲလောခံပတီၢ်တကတီၢ်**  
 (က) တၢ်ဆာကတီၢ် - (၂၀၁၄ - ၂၀၁၇) န့ၣ်  
 (ခ) "တၢ်ယုၣ်ထံၣ်ကွၢ်ပတၢ်န့ၣ်သီဒီးပမူပဒါလၢ တၢ်မၤလာပုၤမူဒါလၢ တၢ်အိၣ်ဖိၣ် အတၢ်လၢတၢ်ပုၤအဂီၢ်"
- ၃. တၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲလောသတကတီၢ်**  
 (က) တၢ်ဆာကတီၢ် - (၂၀၁၈ - ၂၀၂၀) န့ၣ်  
 (ခ) "တၢ်ဒူးဆူၣ်ထီၣ် တၢ်အိၣ်ဖိၣ်တဖၣ် အဂီၢ်အဘါ လၢကဟ်လုၢ်ဟ်ပုၤ ခရဲၣ်အတၢ်မၤထုၣ်ဖျဲးဒီး မၤမံးရၢၣ်လၢပုၤကိးကပၤ"



**ကရူၢ်တဖၣ်အတၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ဂၢၤ**

**ကရူၢ်(၁) တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ဂၢၤတၢ်ကျဲၤ**

ဒ်သိးဗဲ (၂၀၂၀)နံၣ်အဆၢကတီၢ် ပုၤကညီၤဘျၢထံၣ်ခဝုၣ်ဂၢၢ်အိၣ်ဒီး တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ဂၢၤတၢ်ကျဲၤ လီၤတၢ်လီၤဆဲးဘၣ်ထွဲဒီး တၢ်အိၣ်ဖီၣ် တဖၣ် အတၢ်အိၣ်သးဒီး အတၢ်အိၣ်တၢ်ခိၣ်ပုၤအဂီၢ်



**ကရူၢ်(၂) တၢ်ဒုးမူထီၣ်ဂၢၤထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖီၣ်တၢ်ဂၢၤတၢ်ကျဲၤ**

ဒ်နံၣ်ကယၤ(၂၁)မံးရၢၣ်တၢ်တီၢ်ကျဲၤခံပတီၢ်တပတီၢ် တၢ်တီၢ်ကျဲၤ အတၢ်ပညိၣ်ကွၢ်စိအိၣ်ဝဲအသိး လၢတၢ်ကမၤလၢထီၣ်ပုၤထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖီၣ်အဂီၢ် တၢ်ဒုးမူထီၣ်ဂၢၤထီၣ် တၢ်အိၣ်ဖီၣ် လၢသ့ၣ်ဂုၤသးကျဲၤအံၤမ့ၢ်တၢ်အကီၢ်ဒိၣ်အယိ ကရူၢ်အံၤသးကျဲၤဒီး မၤဝဲတၢ်မူထီၣ်ဂၢၤထီၣ်တၢ်ဂၢၤတဖၣ် ဒ်အလီၢ် အိၣ်ဝဲ အသိးန့ၣ်လီၤ



**ကရူၢ်(၃) ခရံၣ်ဖိဟံၣ်ဖိယိဖိတၢ်ဂၢၤတၢ်ကျဲၤ**

တၢ်တီၢ် - တၢ်မၤလၢထီၣ်ပုၤထီၣ် ခရံၣ်ဖိန့ၣ်ဖိထၢဖိလၢ တၢ်အံၣ်ခရံၣ်ဒီး တၢ်အိၣ်ဖီၣ် ဖီၣ်.  
 တၢ်ကွၢ်စိ - ဒ်သိးခရံၣ်ဖိဟံၣ်ဖိယိဖိတဖၣ် ကလၢထီၣ်ပုၤထီၣ် လၢတၢ်သ့ၣ်ထီၣ် ခရံၣ်ဖိ ဟံၣ်ဖိယိဖိ ဒီး ကဲထီၣ်တၢ်ကပိၤ လၢအိၣ်ယၢၤဝဲဒးအဂီၢ်.  
 ဒ်သိးခရံၣ်ဖိဟံၣ်ဖိယိဖိတဖၣ် ကလၢထီၣ်ပုၤထီၣ်လၢ တၢ်မၤသးကိးတၢ်ဒီး တၢ်အိၣ်ဖီၣ်အတၢ်အိၣ်ထီၣ်အဂီၢ်.  
 ဒ်သိးခရံၣ်ဖိဟံၣ်ဖိယိဖိတဖၣ် ကလၢထီၣ်ပုၤထီၣ် လၢတၢ်သ့ၣ်မၤတၢ်လၢ တၢ်သးခုၤကစီၣ်လၢ ကျဲၤကိးကပၤဒဲးအဂီၢ်လီၤ



**ကရူၢ်(၄) တၢ်ထုၣ်ကဖၣ်ဒီး တၢ်မၤလိလံာ်စိဆံၣ်တၢ်ဂၢၤတၢ်ကျဲၤ**

ကရူၢ်အံၤအိၣ်ဒီး တၢ်ဂၢၤတၢ်ကျဲၤလၢ ကသဆၣ်ထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖီၣ်သ့ၣ် တဖၣ် ဒ်သိးကဆူၣ်ထီၣ်လၢ တၢ်ဂၢၤလီၤသးလၢတၢ်ထုၣ်ကဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. အိၣ်ဒီး တၢ်ထုးထီၣ်န့ၣ်တတ် တၢ်ဒုၣ်တၢ်အိၣ် တၢ်ထုၣ်ကဖၣ်အလံာ်တဖၣ်, တနံၤဘၣ်တနံၤ တၢ်ထုၣ်ကဖၣ်သက့ၢ်ကညးအလံာ်, ယုၢ်ဒီး တၢ်မၤလိလံာ်စိဆံၣ် လၢတၢ်ဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါ တၢ်အိၣ်ဖီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်, ဒ်သိး တၢ်အိၣ်ဖီၣ်သ့ၣ်တဖၣ် ကသးဆူၣ်အါထီၣ်လၢ တၢ်မၤလိလံာ်စိဆံၣ်ဒီး တၢ်ထုၣ်ကဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. အိၣ်စ့ၢ်ကိးဒီး (၃)သီတၢ်ဒုၣ် တၢ်အိၣ်တၢ်ထုၣ်ကဖၣ်တၢ်ဂၢၤတၢ်ကျဲၤန့ၣ်လီၤ



**ကရူၢ်(၅) “ တၢ်ထုးထီၣ်လံာ်လံာ်ဒီး တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်လံာ်ဖီၣ်ဒီးတၢ်ဂၢၤတၢ်ကျဲၤ ”**

ကရူၢ်အံၤမ့ၢ်ဒ်သိး ကဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါဒီး ဟ့ၣ်သဆၣ်ထီၣ် တၢ်အိၣ်ဖီၣ် တဖၣ်အခံ, ဒ်သိးကဒုးအိၣ်ထီၣ်လံာ်ဖီၣ်ဒီး ကသးဆူၣ်ပးလံာ်ပးလံာ်အါထီၣ် အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ



**ကရူၢ်(၆) တၢ်သ့ၣ်လီၤအါထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖီၣ်သ့ၣ်ဖု**

ကရူၢ်အံၤ အိၣ်ဒီး တၢ်ဂၢၤတၢ်ကျဲၤလၢအမ့ၢ် - တၢ်လဲၤတဲၤဖျါဒုးန့ၢ်ဟံၣ် နံၣ်ကယၤ (၂၁) မံးရၢၣ်တၢ်တီၢ်ကျဲၤခံပတီၢ်တပတီၢ် တၢ်ဂုၤတၢ်ကျဲၤတဖၣ်, တၢ် သိၣ်လီၤလၢအိၣ်ထွဲ တၢ်သ့ၣ်လီၤအါထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖီၣ်အတၢ်ဂၢၤတၢ်ကျဲၤ, မူးသးဖွဲဒီး တၢ်ဘါတၢ်ဂၢၤတၢ်ကျဲၤတဖၣ်လီၤ

အိၣ်စ့ၢ်ကိးဒီး တၢ်ထုးထီၣ်လံာ်လၢအမ့ၢ် “ တၢ်အိၣ်ဖီၣ် ဒီးမံးရၢၣ် ” လံာ်ဖိလၢ ကဆိၣ်ထွဲ တၢ်သိၣ်လီၤ ဗဲ တၢ်လဲၤဒဲၣ်ဖုအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ



**ကရူၢ်(၇) တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်ခိၣ်န့ၢ်တၢ်ဂၢၤတၢ်ကျဲၤ**

ကရူၢ်အံၤ အိၣ်ဒီး တၢ်မၤလိလံာ်စိဆံၣ်တၢ်ဂၢၤတၢ်ကျဲၤတဖၣ်လၢ ခိၣ်န့ၢ်အကလုာ် ကလုာ်အဂီၢ်ဒ်အမ့ၢ် “ တၢ်သ့ၣ်ယၢၤတၢ်ဖဲးတၢ်မၤ တၢ်မၤလိ, တၢ်ဖီၣ်ယိတၢ်ကဲခိၣ် ကဲန့ၢ်လၢ တၢ်မၤတၢ်သးခုၤကစီၣ်အတၢ်မၤလိ, ခိၣ်န့ၢ်တၢ်မၤလိလၢ ပုၤမၤယုၤ အတၢ်မၤတဖၣ်အဂီၢ်, ခိၣ်န့ၢ်တၢ်မၤလိလၢ ဟီၢ်မုၢ်ခိၣ်န့ၢ်တဖၣ်အဂီၢ်, ခိၣ်န့ၢ် တၢ်မၤလိလၢ သးစၢ်အဂီၢ်, ဒီးတၢ်မၤလိမၤလုၤအတၢ်မၤလိလၢ ပုၤလၢ အန့ၢ်လီၤမၤ တၢ်ဆူ ပုၤကညီၤဘျၢထံၣ်ခဝုၣ်ဂၢၢ်, ကီၢ်ဒီး တၢ်အိၣ်ဖီၣ်အတၢ်မၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ



**ကရူၢ်(၈) တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ကျဲၤစ့ၣ်တၢ်ဂၢၤတၢ်ကျဲၤ**

ကရူၢ်အံၤ အိၣ်ဒီး တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ကျဲၤစ့ၣ်တၢ်ဂၢၤတၢ်ကျဲၤန့ၣ်လီၤ (၂၁) မံးရၢၣ်တၢ်တီၢ်ကျဲၤခံပတီၢ်တပတီၢ် ကရူၢ်တဖၣ် အတၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ဂၢၤဒီး တၢ်ဂၢၤ တၢ်ကျဲၤသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ် ဒီဖျါ တၢ်နီၤလီၤလံာ်အတဖၣ် ဆူကီၢ်တဖၣ်ဒီး ဝဲကျဲၤတဖၣ် န့ၣ်လီၤ. ကရူၢ်ကိးကရူၢ်ဒီးဟံၣ်ဖီၣ်မၤသကိးလၢ တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ကျဲၤယုၤန့ၣ်လီၤ

